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Într-o dimineaţă de aprilie new-yorkez, sediul Institutului Cultural Român avea aerul 
că adăposteşte ceva din prezentul acestui timp: ultimele numere ale celor mai importan
te reviste româneşti de cultură, instantanee fotografice ale unor artişti români invitaţi în 
lunile trecute să-şi prezinte opera aici, bibl ioteca deschisă avea cititori, personalul admi
nistrativ pregătea recepţia de după reprezentaţia cu Waxing West de Saviana Stănescu, 
iar telefoanele sunau "non-stop" în secretariat şi peste tot în incintă. Aşa că am închis 
bine uşile biroului, am deschis reportofonul şi iată ce a urmat. 

Crenguţa Manea: Ai construit destule lucruri de la Începuturile lor: programe 
UNITER, ECUMEST - reţeaua europeană de cooperare culturală pentru Europa 
de Est. Se spune despre bărbaţi că au vocaţie de Întemeietor, femeile dezvoltă . . .  

Corina Şuteu: Mi-a plăcut să  fondez ş i  să  dezvolt instituţ i i ,  e adevărat. Anul 
trecut mă gândeam că unul dintre domeni i le mele prioritare de activitate este cel 
de dezvoltare, eu cred că sunt un om care ştie, în primul rând, să dezvolte progra
me, proiecte, instituţi i .  Să le imprime sistemul generic, să le dea primul impuls. 

C.M.: Care au fost tentaţiile care te-au făcut să accepţi, În 2006, funcţia de 
director a/ Institutului Cultural Român de la New York? 

C.Ş.: Ştiu şi eu !?  Nu cred că au fost tentaţ i i .  A fost o dorinţă naturală, un 
răspuns foarte fi resc, la propuner�a venită din partea lu i  Horia Roman Patapievici 
şi a Taniei Radu,  a echipei lor. Intr-un fel ,  a fost o propunere neaşteptată, dar 
răspunsul meu a fost unul natu ral ,  spontan . 

C.M.: De ce? 
C.Ş.: Primul motiv a fost de natură personală; eu eram de doisprezece ani în 

Franţa, lucrasem mult( expert, trainer, consultant) în mai toate ţări le europene şi se 
instalase un fel de spleen profesional .  Constru isem şi consol idasem Masteratul 
European Special izat în Managementul Organizaţi i lor Culturale, al cărui d irector 
am fost timp de nouă ani la Dijon,  Pol icies for Culture, Forumul Reţelelor Europene, 
proiectul IT, on the move' . . . .  Fondasem o antena de masterat în management 
cu ltural pentru Europa de Est - programul ECUMEST. Asociaţia a derivat în 1 998 
din extinderea programulu i  de masterat ECUMEST. 

C.M.: Reţeaua ECUMEST a fost creată şi dezvoltată Într-o perioadă În care 
majoritatea ţărilor din Estul fost comunist Încă nu aderaseră la Ur:�iunea Europeană, 
iar calendarul aderării nu era unul clarificat. 

C.Ş.: Absolut, absolut! 
C.M.: Aşadar, opţiunea ta pentru un proiect care să reunească operatori cul

turali Într-un spaţiu cultural comun a fost una curajoasă şi importantă. Eu cred că 
uneori este mai dificil să devină congruente diferite zone culturale prin astfel qe 
strategii culturale decât, să spunem, unificarea pieţelor economice, financiare. In 
cazul spaţiilor culturale cu identităţi diferite, asocierea lor prin proiecte comune 
trebuie să ţină seama de tradiţii, mentalităţi, "poveşti ale tribului" care să comunice, 
să dialogheze şi, pe de altă parte, este necesar ca identitatea lor să fie păstrată. 

C.Ş. : Cred că secretul este cum anume să transformi un asemenea spaţiu 
cultural comun (obişnuinţele, practicile cu ltu rale în sens larg) într-un motor al unui 



proiect, cum obişnu inţele unui spaţiu să nu devină un handicap in  constru i rea unei 
culturi instituţionale inovatoare. I n  fond, nicio întâlnire între culturi nu este un lucru 
l in ,  uşor; dimpotrivă, este un lucru care creează tensiune.  Ei bine, cum se poate 
transforma această tensiune într-o energie pozitivă, într-o valoare adăugată, cred 
că aceasta-i adevărata miză. Trebuie să mai spun că în ceea ce priveşte fondarea 
Masteratului pentru Europa de Est - nu crearea Asociaţiei ECUMEST - a existat 
şi o altă latură. Un element extrem de original care păstrează şi astăzi acest carac
ter. Am încercat în România lu i  1 993 - când s-a conturat gândul  proiectulu i  de a 
fonda un masterat în management cultural pentru Europa de Est - să asociez 
British Counci l ,  I nstitutul Francez, Goethe Institut, I nstitutul Maghiar, Institutul Ceh 
din Bucureşt i .  Am spus fiecărei instituţii în parte, cu argumente, că mi se pare un 
l ucru cu adevărat or ig ina l  ca e le să constru iască un proiect pentru România ,  
o formaţie postuniversitară în management cultural .  Primii doi  ani ,  la Bucureşt i ,  
proiectul a fost găzduit de Institutu l  Francez la Bucureşti ,  de unde a venit o foarte 
mare parte a subvenţiei ,  după care British Counci l ,  Goethe I nstitut au participat 
foarte activ. A fost unul dintre puţinele proiecte la vremea aceea în care s-a produs 
acea coaliţie a diplomaţiei culturale occidentale pentru a constru i un proiect în 
România. Se asocia proiectulu i  şi  Fundaţia Soros, Min isterul Educaţiei , care prin 
Academia de Teatru şi Fi lm (partenerul academic în România) a acordat diplomele. 
Mă gândesc că am pornit acest proiect ambiţios şi chiar vizionar în condiţi i le de 
atunci - o  spun fără falsă modestie; dacă cineva mi-ar povesti astăzi lucrul acesta, 
aş zice că e o nebunie. Dar e un lucru pe care l-am fondat cu adevărat ş i ,  cum 
eram "purtată de val", el a funcţionat. . .  

C.M. :  Era entuziasmul genuin de la Începutul anilor '90, când credeam că 
lucrurile se pot schimba prin efort, coerenţă şi lucru În echipă. 

C.Ş.: Era o formă de inconştienţă creatoare, sentimentul că totu l se poate, 
sentiment născut odată cu valu l  lu i  '89. 

C.M.: E unul dintre lucrurile care, În timp, te-au făcut să crezi că, dincolo de 
piedici, se poate construi? 

C.Ş.: Da. Apoi , ca să mă întorc la întrebarea ta in iţială, un alt motiv pentru 
care am acceptat acest post de director al Institutu lu i  Cultural Român de la New 
York, a fost activitatea mea bogată din străinătatea europeană. M-a tentat mult să 
ies din spaţiu l  european. Am vrut să vin la Nev York, pentru că aveam o imagine 
pre-construită despre Statele Unite, despre New York, despre ce s-a întâmplat în 
2001 în S.U .A. M-a interesat să-mi completez experienţa, bazată pe o cunoaştere 
foarte bună a Europei ,  cu cea de aic i .  Şi asta a fost cea mai importantă tentaţie 
profesională. 

În fine, m-a interesat ca, odată cu numirea în acest post, să mă reîntorc şi să 
reiau un fir prin care să pot profesional să mă dedic spaţiu lu i  naţional din care 
provin. N iciodată, mărturisesc, nu m-am putut rupe cu totul de acasă. Mi-am dorit 
să reîncep să lucrez cu toată experienţa acumulată pentru acest spaţiu românesc 
şi să mă pun în slujba unei direcţi i  în care cred. Şi asta mă motivează şi azi . Din 
acest punct de vedere, surpriza plăcută este că mai sunt atâtea lucru ri de făcut, 
imens de multe; surpriza mai puţi n plăcută este că am impresia că am fi putut 
avansa mult mai mult în ultimi i  optsprezece ani .  

C.M.:  Este sentimentul multora dintre noi, dar nimeni nu ne-a Împiedicat s-o 
facem. Faptul că nu am construit mai mult, că nu am creat instituţii care să 
funcţioneze, că legăturile cu instituţii similare europene sunt foarte fragile, că avem 



defazajul pe care-/ resimţim şi de care ne plângem, este consecinţa neimplicării şi 
a alegerilor noastre. 

Dar să ne Întoarcem la vocaţie În domeniul administrării actului cultural şi 
artistic, puţin studiat În România. lntelighenţia românească admite că, În ciuda unei 
dinamice creativităţii ştiinţifice, artistice, este defectuos administrată. Cum şi de 
unde ai Învătat administrarea institutiilor culturale? 

C.Ş.: în' viaţă îşi spune cuvântul şi hazardul ,  dar ceea ce m-a determinat să 
mă special izez în acest domeniu ,  şi să încerc să o fac foarte bine, este dragostea 
mea pentru arte. Şi ,  mai ales, dragostea spontană pentru teatru. E i ,  asta s-a com
binat, probabi l ,  cu un simţ natural de "driver"; cred că sunt o astfel de persoană 
care-şi doreşte să-i ia şi pe cei lalţi cu sine în aventuri comune . . .  I ntotdeauna, de 
când mă ştiu !  Şi am canal izat acest lucru într-un domeniu  în care am încercat să 
ofer instrumente artişti lor; mi-am dorit să fiu o persoană care să-i însoţească pe 
artişti în procesu l  lor creator cu ce ştiu  eu să fac mai bine, să compensez acea 
latură pe care ei nu o au. Şi cred că un bun mediator cultural , manager cultural, 
conducător de instituţie cu lturală, are această nevoie de a-1 însoţi pe artist pe calea 
sa punându-i la dispoziţie cadre instituţionale. Eu ştiu  că adevăraţi i  manageri sunt 
persoane creative; consider că şi domeniu l  acesta este unul care are nevoie de 
creativitate. 

C.M.: Şi un bun manager cultural mai trebuie să aibă ştiinţa dialogului dintre 
artist şi acele instituţii care pun În circulaţie creaţia artistică. 

C.Ş.: Am avut şansa să fac un masterat în management cu ltural în Franţa şi 
am învăţat imens din experienţele avute. In ultimi i  cinci-şase ani, m-am ocupat 
foarte mult de latu ra teoretică, de studii în pol itici cu lturale, am predat politici cul
turale şi management cu ltural ,  cooperare culturala internaţională. Simţeam, de 
aceea, nevoia să mă re-implic în realitate pentru că nimic nu e mai preţios în pro
cesul învăţării decât feed-back-ul pe care îl ai între zona teoretică pe care o cunoşti 
şi cea practică în care lucrezi într-un moment; e un fel de "du-te-vino" în care îţi 
verifici cunoştinţele teoretice cu ceea ce şti i  tu să faci concret în acel domeniu.  Am 
avut şansa să fiu foarte devreme director, la douăzeci ş i  nouă de ani ,  între 
1 991 -1 993, d i rector al UN ITER. A fost o experienţă esenţială întâlnirea cu realita
tea conduceri i  unei organizaţi i  aflată în pl ină revoluţie structurală: am avut posibi
l itatea de a lucra într-un spaţiu profesional în care totul trebuia inventat. Practic, 
funcţionarea până azi a UN ITER-ului se bazează pe reforma fundamentală care 
s-a produs când am lucrat acolo; acea reformă a constat în trecerea de la sistemul  
de lucru pe secţii d in  ATM (Asociaţia Oameni lor de Teatru , înainte de '89) la sis
temul lucru lu i  pe proiecte. 

C.M.: Să revenim la legătura dintre preocupările conceptual-teoretice privind 
politicile şi strategiile culturale şi concretizarea lor În conducerea instituţiilor care 
administrează actul cultural, artistic. Suntem la New York, la Institutul Cultural 
Român, al cărui director eşti; ţinând seama că New York-ul are o ofertă culturală 
şi artistică uriaşă, extrem de dinamică - poţi face glorie astăzi şi mâine să fii uitat! 
- cum a fost Începutul? 

C.Ş.: Când începi , fixezi cadru l strategic, l in ia de conduită a instituţiei pe care 
o conduci ,  ţ i i  cont de contextul intern şi extern; "deţinătorii de active" în cadru l unui 
institut cultural românesc din străinătate sunt diverşi şi trebuie să ai în vedere 
cerinţele tuturor acestora atunci când stabileşti strategia. Un institut cultural din 
străinătate trebuie să fie ogl inda, să exprime cu o anume specificitate strategia 
stabi l ită de Institutul Cultural Român din Bucureşti - el însuşi aflat într-o reformă 



la ora când eu am primit d irecţia celu i din New York, reformă în care se mai află 
şi astăzi , pentru că o reformă nu se real izează de pe o zi pe alta. Apoi , vii într-o 
zonă cu totu l aparte care este New York-u l ,  nu doar capitală artistică a Statelor 
Unite, ci ş i  una dintre cele mai importante capitale artistice ale lumi i .  Toţi artiştii 
visează să ajungă la New York, asta legitimează în cinematografie, arte vizuale, 
l iteratură, în orice domeni u  artistic .  Ca director al ICR la New York a trebuit să ţin 
seama şi de toate aceste domeni i .  Iar propria mea amprentă, concepţia mea în 
strategie managerială, a fost decizia de a promova ce se întâmplă acum în România 
artistică. Am ales să nu încep cu acea Românie tradiţională şi clasică, ci să conec
tez deocamdată New York-ul ,  într-o strategie de termen mediu ,  cu o Românie 
foarte puţin cunoscută care este România artelor contemporane, România unei 
generaţii de artişti care acum apare, care se formează acum :  scri itor i ,  artişti plas
tici , curatori, cineaşti , oameni de teatru . 

C.M.: O generaţie a cărei prezenţă are consistenţă şi exercită o presiune reală 
În câştigarea publicului. 

C.Ş.: Exact! Ei bine, alegerea de a comunica mai întâi acest pal ier artistic 
contemporan în spaţ iu l  cultural new-yorkez a fost susţinut şi de ICR Bucureşt i .  
E foarte dificil să-ţi stabileşti o l in ie strategică ce v ine în conflict uneori cu o anumită 
moştenire pe care ICR din New York a avut-o. Nu vreau să o numesc greşită; a 
fost un alt context instituţional , antecesorii mei au avut alt t ip de resurse financiare, 
au avut o cu totul altă ierarhie instituţională şi o altă dependenţă faţă de diferite 
organizaţii ale statulu i .  Şi este cu atât mai difici l cu cât trebuie să schimbi mai adânc 
cultu ra instituţională; să stabi leşti o l in ie strategică şi ea să modifice profund cul
tura instituţională precedentă a organizaţiei preluate, nu e deloc simplu. Cultura 
instituţională a ICR la New York a fost una legată strict, organic, de diaspora 
românească, de comunitatea românească de aici . 

C.M.: Modificarea strategiei ICR la New York este una esenţială. Cum este ea 
legată de reformarea pe care o dezvoltă actuala conducere a ICR Bucureşti; anume, 
prin centrele culturale din străinătate se vrea comunicarea unor realităţi privind 
România contemporană, dialogul dintre România de astăzi şi spaţiile culturale În 
care există centrele noastre culturale? 

C.Ş.: Categoric. Este o strategie pe care preşedintele ICR Bucureşti a gândit-o 
împreună cu echipa lu i  şi care pe mine m-a convins, pentru că ea lasă un important 
spaţiu de l ibertate in iţiativei d irectori lor(în orice caz, aşa s-a întâmplat în cazul 
meu ! ) ;  de aceea încerc să o aplic şi să o particularizez aici .  

Aş vrea să subl in iez că nu ne putem adresa în mod s imi lar comunităţi i 
româneşti de la New York şi publ icu lu i  ţ intă d in ţara-gazdă, d in Statele Un ite, în 
cazu l  nostru ; şi nu vreau să se înţeleagă că p ledez pentru negl ijarea publ icu lu i  
comunităţ i lor româneşti d in străinătate: este la fel de necesară preocuparea 
pentru orizontul lu i  de aşteptare. Trebuie găsite forme pr in care acest publ ic să 
participe la existenţa culturală din România de astăzi .  Români i  foarte t ineri aflaţi 
la New York vin în mod natural la noi ,  la I nstitut, pentru că ei fac parte dintr-o 
cultură globalizată şi au deschiderea necesară faţă de d iscursul art işt i lor români 
d in noi le generaţ i i .  

Dar ce facem cu generaţi i le de 50-60-70 de an i  d in comunităţile româneşti ,  
cum anume le împlineşti aşteptările? Cred că ar putea exista organizaţi i  ş i  instituţi i 
care să se ocupe de aşteptările lor legitime; la New York am descoperit că, în ciuda 
faptului  că există in iţiative ale organizaţi i lor diasporei ,  s-a practicat o pol itică greşită 
legată de încurajarea unei aşteptări de t ipul "statul român e dator". Eu cred că 



aceste obişnuinţe trebuie recalibrate, iar in iţiativele organizaţi i lor diasporei pot f i 
susţinute de acasă, dar forţa in iţiativei constă în argumentarea ei şi aceasta trebuie 
focalizată de către comunitatea românească de aici . D in păcate, s-a constru it o 
obişnuinţă, o cu ltu ră de asistare a comunităţi lor. 

C.M.: Aceasta este mentalitatea care frânează dezvoltarea şi În România. Mi 
se pare ciudat că oameni care au emigrat tocmai pentru că au vrut să-şi ia viaţa 
m propriile mâini, oameni care au refuzat o relaţie de asistare cu statul, să gene
reze organizaţii ale comunităţii cu mentalitate de asistat. 

C.Ş.: E un paradox, dar omul e alcătuit şi d in paradoxuri .  E un paradox iden
titar; comportamentele identitare, de fapt, sunt întotdeauna paradoxale - plecăm 
dintr-un spaţiu ca să ne regăsim în alt spaţiu care funcţionează cu alte regul i pe 
care le adoptăm; de îndată ce ne întoarcem în ceea ce considerăm a fi spaţiu l  
nostru , revenim la pattern-ur i le cunoscute. Aşadar, funcţionăm după n işte repere 
pe care un bun conducător de organizaţie culturală trebuie să le ştie. De aceea 
sunt necesare acţiuni strategice clare, stabi l i rea unor ţ inte precise în funcţie de 
public. 

Pol itica unei organizaţii cu lturale sau artistice se bazează pe alegeri, ceea ce 
presupune a da la o parte alte opţiun i ;  numai aşa poţi să-ţi defineşti un prof i l ;  altfel ,  
rămâi într-o bălt ire amorfă care poate duce la funcţionarea institutelor cu lturale ca 
n işte case de cu ltură. Ei bine, tipul de institut cultu ral care nu avea altă l in ie 
strategică decât aceea de a mulţumi pe toată lumea invitând pe toată lumea, 
reprezintă un soi de falsă democratizare, de acces în toate direcţi i le. Şi până la 
urmă, nu mulţumeşte pe n imeni . 

C.M.: Dar se cunoaşte că nici cultura, nici arta, nu se structurează axiologic 
În mod democratic, În schimb accesul la aceste valori trebuie asigurat cât mai 
multor oameni. 

La un an de la instalare, ce poţi comenta despre obiectivele pe care ţi le-ai 
propus, cum le-ai dat conţinut şi  formă? Vizibil itatea pe care evenimentele de la 
I nstitutul Cultural Român o au - şi nu e puţin lucru să apară comentarii în New 
York Times! - e un argument important în dialogul real in iţiat cu spaţiul cultural 
new-yorkez. 

C.Ş.: Există mai multe categorii de obiective pe care le-am avut aici ; cu unele 
dintre ele am reuşit să înaintez mai consecvent, cu altele mai puţin .  Un obiectiv îl 
reprezintă conţinutul programelor şi am reuşit să definim un prof i l ,  o l in ie d i rectoa
re clară, pe baza unor alegeri consecvente în sensul prezenţei celor mai reprezen
tativi artişti români contemporani din noi le generaţii şi a creaţi i lor lor. Apariţi i le în 
New York Times au confi rmat că alegerile făcute corespund într-adevăr unei nişe 
de adresare posibi lă în spaţiul cultural american . 

Un alt obiectiv a fost şi este organizarea echipei, constru i rea unor instrumen
te de management şi de marketing instituţional (termenii aceştia tehnici sunt extrem 
de banal i ,  dar despre asta este vorba), construirea unor parteneriate instituţionale 
şi a unui cl imat de încredere intre membri i echipei - o organizaţie neputând 
funcţiona fără vreuna dintre aceste componente. 

Şi a mai fost un obiectiv pe care l-am avut în vedere: refacerea acestui spaţiu 
în care funcţionează institutu l ,  impl icit imaginea pe care vrem s-o transmitem par
teneri lor de dialog. Din secunda în care am intrat aici , a fost o prioritate. Acum arată 
altfel ca ambient, dar aş vrea ca această ambianţă să se traducă într-un mediu 
artistic modern, cu atât mai mult cu cât noi coabităm cu Ambasada ONU şi 
Consulatul Român, organizaţii de natură diplomatică. Am vrea să ne definim propria 



identitate ca organizaţie culturală şi artistică, propria amprentă. Este obiectivul cel 
mai dificil , dar nu mi-am pierdut entuziasmul şi n ici speranţa. 

C.M.: Şi bugetul, finanţarea ? Nici un obiectiv nu se poate concretiza În afara 
resurselor financiare. 

C.Ş.: Avem un buget de la ICR Bucureşti pe programe, un buget de la MAE 
şi o mare deschidere respectând cadrul i nstituţional .  Anul trecut, în septembrie, 
cu pri leju l  Expoziţiei DADA, prin intermediu l  Min isteru lu i  Cultur i i  am obţinut o 
sponsorizare importantă, 800 000 de euro, pentru a putea aduce două originale 
de la Muzeul Naţional de Artă. Apoi ,  în colaborările cu teatrele de aici am dez
voltat parteneriate în care ele au contribuit ş i  f inanciar. Şi nu puţ in !  Toate 
organ izaţi i le culturale cu care am lucrat au participat şi cu resurse financiare 
importante. Dar, problema majoră rămâne cadrul legislativ din România în acest 
domeniu ,  modu l  în care bani i pot f i admin istraţ i ,  legislaţia noastră f i ind total 
inadaptată pentru stabi l i rea de relaţii cultu rale în lumea de azi ,  ş i ,  mai ales, cu o 
ţară ca S .U .A. unde nu există birocraţia f inanciară din Europa. Un dezavantaj 
legislativ imens este faptul că d i rectori i institutelor noastre culturale din străinătate 
nu sunt n ici măcar ordonatori terţiari de credite! Or, în acest sens e necesară o 
in iţ iativă legislativă, trebuie reglată acum această chest iune fundamentală, pen
tru că, altfe l ,  se vor crea distors iun i  extrem de păguboase şi vom deveni victime
le propri i lor noastre succese în reforma organizaţională a ICR.  Din păcate, 
chest iunea este în mâini le mu ltor min istere, a clasei pol it ice din România care , 
consider eu,  ar trebui  să dea dovadă de responsabil itate şi să înţeleagă în ce 
măsură cooperarea cultu rală este un element crucial de reprezentare despre o 
ţară. Asta înseamnă, să spunem, că Brâncuşi face parte din patrimoniul un iversal , 
dar ne şi reprezintă ca spi ritual itate naţională. La fel şi Norman Manea, Andrei 
Şerban, Dan Perjovsch i ,  M i rcea Cantor, Cristi Pu iu ,  Cristian M ungiu sau Radu 
Lupu . Legitim itatea naturală a prezenţei româneşti în p lan internaţional are o 
dimensiune culturală şi artistică pe care o câştigăm mai greu în alte domeni i ,  iar 
c lasa pol itică ar trebui să ia act de acest lucru. Nu e vorba că trebuie făcută 
reformă pentru că vrea Patapievici ş i  pentru că organizaţ i i le culturale sunt 
nemulţumite; nu, e o real itate a lumi i  contemporane în care ne putem câştiga 
locu l f i ind foarte atenţi la ce se petrece. Reforma va permite o existenţă art istică 
românească în exterior care ne va reprezenta , va modifica şi va stabi l iza o altă 
reprezentare despre noi ,  ca spi ritual itate, într-o lume g lobal izată. 

C.M.: In finalul acestei discuţii, cum ai comenta raportul dintre entuziasmul cu 
care ai Început activitatea la New York şi pragmatismul impus pentru realizarea 
obiectivelor propuse? 

C.Ş.: Fiecare dintre noi îşi are traiectoria personală de viaţă şi propria traiec
torie profesională, iar de la un anume moment încolo, la mine cele două s-au 
confundat, şi alegeri le mele au fost făcute în virtutea pasiuni i  profesionale. Cu 
siguranţă, par doar o altă "entuziastă", dar eu sunt un om c� o _natură. optimistă şi 
cu foarte, foarte, foarte multă energie, un om care lucreaza d1n pas1une. Pentru 
mine, entuziasmul acesta s-a asociat multă vreme cumva cu inconştienţa, iar la 
vârsta asta, chiar nu mai sunt inconştientă. Am convingerea că lucrurile se vor 
modifica în timp, chiar dacă nu imediat; generaţia mea a purtat pe umeri schimbarea 
care s-a impus cu greu în '89. Dar fără această generaţie (un fel de plasă de susţinere; 
fiecare dintre noi s-a mobil izat ca pentru un nou început, f i ind suficient de tineri ş i  
"nemalaxaţi" de sistem) ,  România nu ar fi recuperat într-un timp atât de spectacu
los o cultură socială de care avem nevoie. Sunt foarte multe lucruri nefinal izate, dar 



ritmul recuperări i ,  ţinând seama de brutal itatea regimului  total itar suportat, este 
unul satisfăcător. Eu devin tot mai exigentă, mai perfecţion istă ş i ,  pe măsură ce 
lucrurile se corectează, aş vrea ca ele să meargă şi mai bine şi mult mai repede. 

Singurele întrebări şi îndoiel i care mă preocupă sunt legate de situaţia pol itică 
de la noi sau de stabil itatea contextului  internaţional, f i indcă evoluţia aici , la ICR 
d in  New York, depinde ş i  de ceea se va întâmpla în  continuare în  România, în  plan 
politic. Ca profesionist nu pot face concesi i ,  pentru că sunt conştientă că, după 
acest prim an, există mari aşteptări legate de activitatea noastră, pe care ar f i păcat 
să nu le confi rmăm. In acelaşi t imp, ştiu cu precizie că am făcut, de fapt, extrem 
de puţin dar, aşa cum mi-a spus demult Ellen Stewart, îmi ajunge să văd în ce 
măsură orice lucru, cât de mic, pe care îl reuşeşti din pasiune, contează! 

Interviu realizat de (!� HANEA 

N.R. : Dăm mai jos câteva dintre manifestările teatrale, organizate de 
ICR New York În ultima stagiune: 

• Recital Gheorghe Dinică pentru comunitatea română de la New York. 
• Organizarea unei expoziţii şi a două recitaluri ale actorului ş i  reg izorului 

Horaţiu Mălăele Acest proiect a făcut parte din programul Artişti români pentru toate 
anotimpurile. 

• Participarea coregrafi lor Eduard Gabia şi Mihai Mihalcea la Dance Theatre 
Workshop, organizat în cadrul Festivalulu i  European Dream. 

• Prezentare a scenografiei româneşti , susţinută de scenograful Dragoş 
Buhagiar. Prezentarea a fost real izată cu exempl ificări din proprii le spectacole. 

• Producţia la Teatru l experimental La MaMa a spectacolu lu i  Waxing West 
de Saviana Stănescu în regia lui Benjamin Mosse - proiect de prezentare şi promo
vare a dramaturgiei româneşti în S .U .A. Producţia este o colaborare între La MaMA 
ETC, East Coast Artists şi ICR New York în cadrul programului New Drama. Producţia 
a beneficiat de participarea compozitorulu i  român Lucian Ban. Un jurnalist român 
(Crenguţa Manea-Radio România) a fost invitat să documenteze premiera acestei 
producţi i .  Spectacolul a avut premiera pe 7 apri l ie, producţia având o serie de 1 5  spec
tacole la Teatrul La MaMA din New York, în perioada 5-22 apri l ie. 

• "New Drama follow up 2007: ARTE Program". Lansat în mai 2006 la Bucureşti , 
programul ARTE a derulat în mai 2007 componenta sa americană, care a inclus 
workshopur i ,  prezentări , spectacole-lectură susţinute de Dorina Lazăr, Alina 
Nelega şi Alina Moldovan în colaborare cu parteneru l  american (Lark Center) , 
sub coordonarea Savianei Stănescu. 

• Lansarea numărulu i  din luna mai-iunie a revistei American Theatre, ce inclu
de un dosar dedicat teatru lu i  românesc. I nvitaţ i :  Radu Afrim şi Tompa Gabor. 
Evenimentul a fost moderat de Rendy Gener - senior editor al revistei American 
Theatre şi autor al dosarulu i  despre teatrul românesc. 

• Achiziţia a cinci sute DVD-uri cu fi lmul Visul lui Liviu de Cornel iu Porumboiu. 
Distribuirea DVD-uri lor (către presa americană precum şi către contactele-cheie 
pe care ICR New York le-a dezvoltat în sectorul artistic american) a fost programată 
în cadru l galei de lansare a f i lmulu i ,  6 iunie 2007, la Film Forum din New York) . 


